
Genitiv (2. pád) 
Koncovky 2. pádu substantiv jsou nejčastěji tyto
 
 

muški rod ženski rod srednji rod

-a -e -a

 
primjeri
 
 

nominativ genitiv

muškarac muškarca

pas psa

žena žene

majka majke

sunce sunca

jabuka jabuke 

Portugal Portugala

Čeh Čeha

Bosanac Bosanca

muha muhe

more mora

knjiga knjige

 
Jména států jako Hrvatska, Češka, Rumunjska aj., jsou de facto přídavná jména ženského 
rodu, pro něž je koncovka genitivu jednotného čísla shodná se substantivy. Jména jako Rusija, 
Estonija, Litva jsou substantivy, stejně jako Portugal, Japan nebo Tunis.
 
iz - předložka “z” se pojí s genitivem, podobně jako další předložky, které mají formant “is-/iz-” a 
určují prostorovou orientaci (ispod, iznad, iza, ispred...)
 
Jan je iz Češke, Carlos je iz Španjolske, Joao je iz Portugala, Karl je iz Njemačke, Sergej je iz 
Rusije, Eimantas je iz Litve, Hitomi je iz Japana, John je iz SAD-a. 
 
OBITELJ
otac
majka
sin



kćerka
brat
sestra
djed
baka
stric i strina (z otcovy strany)
ujak i ujna (z matčiny strany)
blizanci
suprug
supruga
bratić
sestrićna
šogor
šogorica 
rođak
 
-------------------------------------------
 
BROJEVI
 

1 jedan

2 dva, dvije (ž.r.)

3 tri

4 četiri

5 pet

6 šest

7 sedam

8 osam

9 devet

10 deset

 
Číslovky 11-19 se tvoří připojením přípony -naest, pravopis některých se pak mění v závislosti 
na výslovnosti (viz tabulku)
 
 

11 jedanaest

12 dvanaest

13 trinaest



14 četrnaest

15 petnaest

16 šesnaest

17 sedamnaest

18 osamnaest

19 devetnaest

 
Násobky desíti se tvoří připojením přípony -deset k základní číslovce. Pravopis některých se 
mění v závislosti na výslovnosti.
 
 

10 deset

20 dvadeset

30 trideset

40 četrdeset

50 pedeset

60 šezdeset

70 sedamdeset

80 osamdeset

90 devedeset

 
Násobky sta se tvoří připojením přípony -sto k základní číslovce. Pravopis reflektuje výslovnost.
 
 

100 sto

200 dvjesto

300 tristo

400 četiristo

500 petsto

600 šesto

700 sedamsto



800 osamsto

900 devetsto

 
Číslovka 1000 je chorvatsky tisuća, pokud ji však používáme pro vyjádření počtu, užívá se v tzv. 
ustrnulém akuzativu (4. pád): Imam tisuću godina. Rođen sam tisuću devetsto osamdeset šeste 
godine (1986.). 
 
1000 = tisuću
2000 = dvije tisuće
3000 = tri tisuće
4000 = četiri tisuće
5-9 tisíc = pet, šest, sedam, osam, devet tisuća
 
Slovy číslovky rozepisujeme odděleně na úrovni celků (tisícovky, stovky, desítky, jednotky).
145 sto četrdeset pet
34 trideset četiri
3 456 tri tisuće četiristo pedeset šest
78 980 sedamdeset osam tisuća devetsto osamdeset
 
Pokud číslovka končí 1, používáme 4.p. jednotného čísla (Imam dvadeset jednu godinu).
Pokud končí na 2, 3 a 4, používáme 2. p. jednotného čísla (Imam dvadeset četiri godine).
Pokud končí 5-9 nebo nulou při násobcích 10, používáme 2.p. množného čísla (Imam dvadeset 
šest godina).
 
Zapamatujte si, jak to funguje při vyjadřování věku, samotný genitiv množného čísla bude 
předmětem vlastního výkladu v některé z budoucíh lekcí.


